
در بحبوحــه جنگــی ۱۲ روزه کــه مرزهــای جغرافیایــی را پشــت ســر 
گذاشــت و بــه قلــب ذهــن و روان مــردم نفــوذ کــرد، رســانه ها بــه 
ســاح های اصلی نبرد بدل شــدند. در این میانه، شــبکه هایی چون 
»اینترنشــنال« کــه داعیــه اطاع رســانی دارنــد، بــه گفته بســیاری از 
تحلیلگران، عماً در قامت اتاق عملیات روانی دشمن ظاهر شدند؛ 
شبکه ای که در ظاهر به زبان فارسی سخن می گوید اما روایت هایی 
پخش می کند کــه بســیاری از ایرانیان آن را دشــمنی آشــکار با مردم 

تلقی می کنند. 
در واکنش به این وضعیت، پویشــی مردمی برای تحریم این رســانه 
راه افتاد؛ پویشــی کــه برخــاف نمونه های مقطعــی پیشــین، این بار 
طیف گســترده ای از هنرمنــدان، ورزشــکاران و فعــالان اجتماعی به 
آن پیوستند و با انتشار پوستری مشــترک، به مخاطبان خود توصیه 
کردند که در برابر روایت سازی های این شبکه صهیونیستی بایستند. 
در میــان نام های آشــنا که به ایــن کارزار رســانه ای پیوســتند، حضور 
چهره هایــی از نســل های مختلف جلــب توجــه می کــرد؛ از بازیگران 
تلویزیون و گزارشگران ورزشی گرفته تا خوانندگان پاپ و چهره های 
فرهنگــی فعــال در فضــای مجــازی.  در چنیــن فضایــی، اظهارنظــر 
صریح خواجه پاشــا دربــاره کارکردهای منفــی اینترنشــنال، ضرورت 
مخاطب شناســی در رســانه های داخلی، و نیاز بــه روایت هایی نو در 
ســینما و خبر، او را از یک همــراه صرف پویش بــه تحلیل گری تبدیل 

کرد که صدایش از دل واقعیت های میدان برمی خاست. 
بابک خواجه  پاشــا کارگردان ســینما درباره انگیزه اش از پیوستن به 
پویش تحریم شــبکه اینترنشــنال اظهار داشــت: عوامل این شــبکه 
ظاهرا ایرانی هســتند ولی خاک کشورشــان را می فروشند. به همین 
دلیل وظیفه اخاقی و انســانی خودم دانســتم به عنــوان یک ایرانی 
به هموطنان توصیه کنم ســراغ شبکه اینترنشــنال نروند. چون آنجا 

جبهه ای است که می خواهد ایرانی بودن را از مردم ما بگیرد.
ایــن کارگــردان، تولیــد محتوا بــرای مقابلــه بــا شــبکه های تلویزیونی 
معاند را ضروری خوانــد و گفت: ما باید مخاطب شناســی کنیم؛ ولی 
شــبکه های تلویزیونــی اکنــون شــناختی از مخاطــب نداشــته و برای 
نمونه شبکه های خبری که داریم به رده های سنی توجه ندارند. در 

حالی که باید همه نســل ها را دید. رنگ دکور، پوشــش مجری و نوع 
خبر گفتنش باید برای نسل های مختلف جذاب باشد.

وی با تاکیــد بر این کــه جریان رســانه ای در دنیا رشــد کــرده، افزود: 
ماجرای خانم ســحر امامی به عنوان یک شــیرزن، خیلــی تاثیرگذار 
بود. خداوند در ایــن ۱۲ روز خودش را به ما نشــان داد. ما ۲۰۰ ســال 
دیگر هم نمی توانستیم چنین تاثیرگذاری داشته باشیم. آن روز شور 
و شعف داشتم و لذت بردم. حتی فیلمش را استوری کردم و تبریک 

گفتم. رسانه در کشور این جایگاه را دارد.
کارگــردان فیلم های »در آغــوش درخت« و »آبی روشــن« ادامه داد: 
در یــک کنســرت در انگلســتان گروه موســیقی »بــاب ویان« شــعار 
مــرگ بــر ارتــش اســرائیل دادنــد و آمریــکا ویــزای آنهــا را باطــل کرد. 
چرا رســانه ما روی ایــن خبــر کار نمی کنــد؟ خیلی ها در رســانه اصا 
ایــن خبــر را نمی دانند. نســل جوان بــا ترانه محســن چاوشــی و این 
گونه خبرهــا تاثیر می پذیــرد. با این خبر مــی فهمد فقط مــا در ایران 
طرفدار فلســطین نیســتیم. یکی از بزرگترین راهپیمایی ها در دفاع 
از فلســطین در آمســتردام هلند بود. ولی در ایران خبری درباره این 

حمایت ندیدم.
وی با تاکیــد بر این کــه نیاز به خبرســازی داریــم. گفت: اینترنشــنال 
میزگردهایــی می گذارد کــه چالش های درســت دارد. آنهــا بلدند که 
مخاطــب را پــای تلویزیــون بنشــانند و بعد بــه بیننده اطاعــات غلط 

بدهند.

باید تحلیل درست و مخاطب شناسی داشته باشیم
خواجه پاشا افزود: مخاطب باید به اخبار رسانه احتیاج داشته باشد. 
یک مخاطب ایرانــی وقتی نمی تواند اطاعات کافی را از رســانه های 
داخلی بگیرد ســراغ خارجی ها می رود. آنها هم خوراک خودشــان را 
می دهند. یک عده صبح ســاعت ۸ شبکه اینترنشــنال را روشن می 
کنند و تا شب خاموش نمی کنند. ذهن این ها در طولانی مدت تاثیر 
منفی می گیرد و از حقیقت دور می شــوند. چطور این افراد را ســمت 
رســانه خودمــان بیاوریــم؟ بایــد تحلیل درســت و مخاطب شناســی 
داشــته باشــیم. شــک نکنید ۷۰ درصد جامعه ما در طول این مدت 

نسبت به این شبکه گارد گرفتند و با آن مخالفت کردند. اگر ما الان 
کار نکنیم ایــن افراد مجددا به ســمت اینترنشــنال برمی گردند. این 
کارگردان تاکید کرد: الجزیره خبر را لحظه ای پوشــش می دهد؛ ولی 
خبر شبکه های تلویزیونی ما دیرتر از برخی رسانه ها پخش می شود. 
مخاطب اول خبر را از بی بی سی می فهمد. ما دو روز بعد می خواهیم 

بگوییم، خبر سوخته است.
در دورانی مثل جنــگ و زلزله انســان ها دچار فلج ذهنی می شــوند. 
نمی دانند چه تصمیمی باید بگیرند و چه چیزی درست است. چون 
همه کارشناس نیستند و بسیاری از مخاطبان مردم عادی هستند. 
رســانه در این شــرایط باید آرامش را بــه جامعه برگرداند. نــه این که 
بگویــد همــه چیــز گل و بلبل اســت. مــا هــم باید بــا جامعــه دیالوگ 

داشته باشیم.
وی تاکیــد کــرد: نبایــد بگذاریــم خبرهــای دســت اول را آنهــا بگویند. 
چرا خودمان خبــر دســت اول را نمی دهیم؟ مردم ایــران همه با هم 
روراست هستند. ولی چرا این روراستی را در خبر نشان نمی دهیم؟ 
همگرایی که در کشــور ما در ایــن ۱۲ روز ایجاد شــد، معجزه خداوند 

است. باید از این همگرایی استفاده کنیم.
این کارگردان در پاسخ به این سوال که آیا در این فیلم بعدی اش به 
جنــگ ۱۲ روزه می پردازد گفــت: ســینماگرها وظیفه دارنــد برای این 
دوران فیلم بسازند. فیلم بعدی ام فیلمی است که اتفاقات این چند 

وقت در آن لحاظ بشود.
در ایام جنگ ۱۲ روزه تعــدادی از هنرمندان و ورزشــکاران با انتشــار 
پوســتری در صفحــات مجــازی خــود نســبت بــه دشــمنی شــبکه 
صهیونیستی اینترنشــنال با مــردم ایــران واکنــش نشــان داده و 
خواستار تحریم این شــبکه شــده اند. در بین کســانی که تا کنون به 
این کارزار پیوســته اند نــام جمعــی از هنرمندان ســینما و تلویزیون و 
تئاتــر از جمله بیــژن بنفشــه خواه، مژده لواســانی، مجید واشــقانی، 
ســوگل طهماســبی، المیــرا شــریفی مقــدم، مصطفــی راغــب، وحید 
رهبانی، جــواد قارایــی، ســجاد افشــاریان، بابــک خواجه پاشــا و) به 

چشم می خورد.
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